
سخنگوی وزارت امور خارجه:
برجام به قوت خود باقی است

 مستندات کافی در ارتباط با جرایم شهروند سوئدی وجود دارد

سخنگوی وزارت امور خارجه با محکومیت اقدام اخیر 
آمریکا مبنی بر وتوکردن قطعنامه شورای امنیت سازمان 
ملل متحد مبنی بر ایجاد آتش بس در نوار غزه اظهار داشت: 
آمریکا یک تنه در برابر خواست  جامعه جهانی مبنی بر ایجاد 
آتش بس در نوار غزه ایستاده است و رای به ادامه توحش و 
بربریت صهیونیست ها علیه مردم فلسطین داده است. ناصر 
کنعانی گفت: وضعیت شورای امنیت نگران کننده است و این 
شورا نشان داده که در مقاطع حساس نمی تواند وظایف خود 
را به صورت کامل انجام دهد. وی افزود:  ما معتقدیم که شورای 
امنیت سازمان ملل متحد باید مسئولیت پذیرتر و ترکیب آن 
دموکراتیک تر باشد. سخنگوی دستگاه دیپلماسی در مورد 
برخی از اظهارات مطرح شده مبنی بر لزوم بازنگری در برجام و 
ایجاد برجام ۲ بیان کرد: ایده هایی تحت عنوان برجام ۲ معمولا 
از سوی کسانی مطرح می شود که  از انجام تعهدات خود نسبت 
به توافق برجام استنکاف کرده اند و تعهدات پذیرفته خود را 
کنون با مطرح کردن برخی از ایده های انحرافی  انجام نداده اند و ا
به دنبال شانه خالی کردن از مسئولیت و توجیه بدعهدی خود 
کید  هستند. این دیپلمات ارشد جمهوری اسلامی ایران تا
کرد: ایران به برجام دیگری معتقد نیست و ضرورتی بر آن قائل 
نیست. وی همچنین با بیان اینکه برجام یک توافق امضا شده 
است که در آن مسئولیت ها و تعهدات تمام طرفین به صورت 
که مسئولیت  کامل مشخص شده است، افزود: آن طرفی 
خود را در این توافق انجام داده است ایران است و کسانی که 
به مسئولیت ها و تعهدات خود عمل نکرده اند حق ندارند از 
موضوعات انحرافی مانند برجام ۲ صحبت کنند. سخنگوی 
وزارت امور خارجه در ارتباط با عصبانیت بنیامین نتانیاهو در 
مورد سفر اخیر رئیس جمهور ایران به روسیه و اظهار نارضایتی 
این مقام صهیونیستی از همکاری های تهران و مسکو گفت: 
ما به اینگونه اظهارات و قیل و قال ها توجه نمی کنیم و اینگونه 
اظهارات و قیل و قال ها تاثیری در تلاش ها برای تعمیق مناسبات 
و همکاری های سازنده بین ایران و شرکای آن در زمینه های 
کید کرد: روابط ایران و روسیه در  مختلف نخواهد داشت. وی تا
زمینه های مختلف به خصوص حوزه های اقتصادی و تجاری 
در حال رشد است. بر اساس آمار اعلام شده حجم روابط تجاری 
دو کشور در سال ۲۰۲۲ به بیش از  ۵ میلیارد دلار  رسیده است و 
طی  ۹ ماه سال جاری نیز  بیش از ۲۰ درصد رشد داشته است. 
کنعانی با ارائه توضیحاتی در مورد نتایج سفر اخیر رئیس جمهور 
به روسیه در بخش دیگری از صحبت های خود بیان کرد: در 
ماه های آینده نشست کمیسیون مشترک ایران و روسیه برگزار 
می شود و امیدواریم برگزاری این نشست باعث ارتقاء بیش از 
پیش همکاری های سازنده تهران و مسکو  مبتنی بر منافع دو 
کشور شود.  سخنگوی وزارت امور خارجه در ارتباط با امضای 
بیانیه مشترک بین آذربایجان و ارمنستان برای عادی سازی 
روابط و توافق دو کشور مبنی بر آزادی نظامیان زندانی یکدیگر 
و نگاه تهران به این بیانیه مشترک گفت: از بیانیه مشترک 
آذربایجان و ارمنستان در ارتباط با  انجام اقدامات متقابل 
برای اعتمادسازی از جمله آزادی نظامیان زندانی و زندانیان 
دیگر  استقبال می کنیم  و آن را گامی سازنده، مثبت و قابل 
تحسین برای دستیابی به صلح و توافق دو کشور در مورد تداوم 
اقدامات اعتمادساز برای رسیدن به توافق صلح می دانیم. وی 
ادامه داد: این بیانیه مشترک نشان می دهد که گفت وگو و ساز 
و کارهای منطقه ای برای حل مسائل منطقه ای تا چه اندازه 
کید کرد: تحقق صلح پایدار در  می تواند موثر باشد .کنعانی تا
منطقه نیازمند تقویت زبان صلح و فضای اعتمادسازی است. 
سخنگوی وزارت خارجه جمهوری اسلامی ایران در ارتباط با 
کنش بورل به این  برگزاری دادگاه شهروند سوئدی در ایران و وا
دادگاه و وضعیت این شهروند سوئدی گفت: اتهامات و جرایم 
مرتکب شده از سوی این شهروند سوئدی مشخص است 
و مستندات کافی در ارتباط با جرایمی که وی مرتکب شده 
است وجود دارد و جزئیات در این زمینه به دولت متبوع این 
شهروند اعلام شده است. سخنگوی وزارت خارجه در ارتباط 
با گفت وگوهای اخیر وزیر خارجه با وزیر خارجه آلمان و جوزپ 
بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در ارتباط با تحولات 
فلسطین و اینکه آیا در این گفت وگوها ما به نقطه نظر مشترکی با 
این طرف ها در ارتباط با موضوع فلسطین دست پیدا کرده ایم، 
تصریح کرد: گفت وگوهای دیپلماتیک ما با کشورهای مختلف 
از جمله طرف های اروپایی ساری و جاری است و ما از انجام 
کرات به صورت تلفنی و حضوری استقبال  این گفت وگوها و مذا
می کنیم. در موضوع فلسطین دیدگاه های متفاوتی با طرف های 
اروپایی خاصه کشور آلمان که شما به آن اشاره کردید داریم. 
البته در همین چهارچوب به اظهارات و مواضع مثبت برخی از 
طرف های اروپایی در ارتباط با موضوع فلسطین و حمایت آنها 
از غزه نیز توجه داریم. سخنگوی وزارت امور خارجه در ارتباط با 
کرات برجامی  موضوع برجام و آخرین تحولات در ارتباط با مذا
و اظهارات روزگذشته وزیر خارجه در دانشکده فنی تهران در 
ارتباط با موضوع برجام گفت: من هفته گذشته در پاسخ به 
سوالی به موضوع برجام پرداختم و در این زمینه توضیح دادم 
کرات  و از هفته گذشته تا امروز اتفاق جدیدی در مورد روند مذا

رخ نداده است.

»صادق  شجاعی:  حمید  ملی-  آرمان 
محصولی« نامی است که این روزها خبرهای 
بسیاری در مورد وی گفته می شود و هر از 
چندی شخصی در مورد او، عقبه اش، میزان 
ثروت و مهم تر از آن اینکه این ثروت از کجا آمده 
سخن به میان آورده و می آورد. اما پرواضح 
است که دبیرکل جبهه پایداری از زمان پذیرش 
سمت هایی که در دولت محمود احمدی نژاد 
داشت و ارتباطاتی که از این راه ایجاد شده 
به درآمدهای  بالایی رسیده است. چنانکه 
افراد مختلفی که از قضا اغلب در اردبیل نیز 
بودند چنین روایتی از صادق محصولی دارند. 
، نماینده اسبق اردبیل  منصور حقیقت پور
در خصوص محصولی و سرمایه اش می گوید: 
»یکی از نمونه ها بحث سوآپ نفت است. 
وقتی من استاندار اردبیل بودم و محصولی 
وزیر کشور، او به من خیلی فشار می آورد که این 
پرونده را جمع کنم؛ به موقع خواهم گفت چه 
کسانی در این پرونده بودند. وقتی ایشان به 
تهران آمد، به دلایلی که دلایل آن را نیز به موقع 
خواهم گفت در یک خانه ۷۰ متری در سلسبیل 
مستاجر می شود. پس از این دوره، سوآپ یک 
رانت خیلی بزرگی بود که باعث ثروتمندشدن 
محصولی شد.«  البته حقیقت پور تنها کسی 
نبوده که در این خصوص اظهارنظر کرده و 
افراد مختلف دیگری نیز در این میان بوده اند. 
از طرفی بسیاری این معنا را بسط و گسترش 
می دهند که حتی محمود احمدی نژاد نیز با 
اتکا به محصولی و ثروتش به قدرت رسیده و 
بر کرسی ریاست جمهوری تکیه زده است. از 
همین رو است که احمدی نژاد و محصولی را 
بسیار نزدیک از افراد دیگر به رئیس دولت  های 
نهم و دهم می دانند. عبدالرضا داوری، مشاور 
سابق احمدی نژاد می گوید: نکته قابل توجه 
این است که احمدی نژاد محصول، صادق 
که محصولی  محصولی است و نه بالعکس چرا
در زمان دانشجویی هر دو فرد در دانشگاه 
محصولی  سیاسی  سطح  صنعت،  و  علم 
بسیار بالاتر از احمدی نژاد بود. جدای از این 
مساله داستان خالص سازی و کنارگذاشتن 
کری از سپاه ارومیه نیز برگ دیگری  شهیدان با
از رویکردهای صادق محصولی در عرصه 
سیاست عملی بوده است. چه اینکه وی 
امروز در جایگاه دبیرکل جبهه پایداری نیز 
رویکردهای خود را بیش از پیش گسترش 
جبهه  کنگره  در  اخیرا  چنانکه  می دهد. 
پایداری گفته بود مجلس آینده باید انقلابی تر 

از این مجلس باشد و به عبارتی گرا را برای 
خالص سازی بیشتر به نهادهای اجرایی داده 
بود. البته در این میان محصولی نیز بیکار 
ننشسته  و اعلام کرده که از برخی افراد شکایت 
خواهد کرد که عبدالرضا داوری با استقبال از 
این شکایت بیان کرده با مدارک و مستندات در 
دادگاه حاضر خواهم شد. محصولی و رفقایش 
گری ها را هدفمند و در راستای  البته این افشا
کاهش مشارکت در انتخابات می دانند اما 
واقعیت این است که آنها از ریزش پایگاه رای 

خود به رغم هزینه های بسیار نگران هستند.
 

   ماجرای رانت سوآپ نفتی 
ح مسائل بسیار در خصوص  پس از طر
دبیرکل جبهه پایداری و ثروت صادق محصولی 
کید بسیاری از چهره های سیاسی  که مورد تا
بوده است. اخیرا یکی از افرادی که در ماجرای 
سوآپ نفتی ایران و آذربایجان نقش  موثری 
داشته، پرده از برخی حقایق و اجرا برداشته 
است. کاردار سابق ایران در خصوص ماجرای 
و  محصولی  صادق  نقش  و  نفتی  سوآپ 
احمدی نژاد اظهار داشت: بنده از نزدیک با 
مساله سوآپ نفت آذربایجان توسط محصولی 
که این روزها مطرح شده، درگیر بودم. زمانی که 

کو بودم، اساسا  بنده به عنوان کاردار در با
پیشنهاددهنده سوآپ بنده بودم، در آن زمان 
شرایط نخجوان خاص بود، به این ترتیب که 
در محاصره بود و ارتباطات قطع شده بود. 
کو نمایندگی داشت که حسن  نخجوان در با
زینال اف امور آن را برعهده داشت، به واسطه 
روابطی که با او داشتم پیشنهاد دادم سوآپ 
نفت را دادیم و پای استانداری اردبیل به این 
داستان باز شد و احمدی نژاد این پروژه را به 
که  سازمان همیاری های شهرداری سپرد 
مسئول آن حسینی، از دوستان احمدی نژاد 
بود، در نهایت قرارداد بسته شد و بنا بر این 
گذاشته شد که طرف آذربایجان از منطقه 
ایمیشلی که سمت دیگر آن پارس آباد ایران 
است، گازوئیل را به سازمان همیاری بدهد 
و آنها معوض را به نخجوان بدهند و در این 
میان هزینه سوآپ ۱۰ درصد می شد. افشار 
سلیمانی گفت: احمدی نژاد به دلیل اینکه 
اردبیل را نمی شناخت و ارتباطی هم با افراد 
آن منطقه نداشت افرادی را از این طرف و آن 
طرف به اردبیل آورده بود کما اینکه محصولی 
را وارد پروژه سوآپ نفتی کرد، در حالی که ربطی 
به محصولی نداشت و کار خودش به راحتی 
انجام می شد و نیازی به حضور احمدی نژاد 

و محصولی نبود اما در هر صورت رانتی بود که 
برداشتند و استفاده کردند. وی افزود: علاوه 
بر این در سرعین و خط لوله گاز خلخال نیز 
از این درآمد استفاده کردند اما بخش بزرگی 
از درآمد به شکل دیگری استفاده می شد که 
خدا می داند، اما داستان اصلی این است که 
گازوئیلی از آذربایجان به ایران نمی آمد چرا که 
نرخ گازوئیل در آن کشور چند برابر نرخ آن در 
ایران بود، لذا گازوئیل در همان کشور می ماند 
و به خود آذربایجانی ها می فروختند اما به دلیل 
اینکه نامش سوآپ بود و قرار بود ایران تانکر 
بفرست و در آن طرف پُر شوداین را به صورت 

نقدی می فروختند. 

   محصولی معنی سوآپ را هم نمی فهمید
سلیمانی در ادامه بیان کرد: بنده به خاطر 
دارم حتی یکبار به اردبیل آمده بودم یکی از 
کارمندان همیاری ها که فرد محتاطی بود، 
چمدان دلار را به او داده و گفته بودند که 
دلارها را به تهران ببرد، آنها را بفروشد و مبلغ 
را به حساب واریز کند. زمانی که احمدی نژاد 
رئیس جمهور شد همین قضیه تبدیل به 
پرونده ای برای او شد که شنیدم محکوم 
شده بود اما در نهایت پرونده را بستند که فکر 
می کنم در حال حاضر آقایان با خود می گویند 
که ای کاش همان موقع از طریق پرونده مذکور 
مانع حضور احمدی نژاد در ریاست جمهوری 
می شدند. کاردار سابق ایران در خصوص 
سوآپ  پروژه  مورد  در  محصولی  تخصص 
نفتی اظهارکرد: پای محصولی را احمدی نژاد 
به پروژه سوآپ نفتی باز کرد. محصولی چه 
نقشی در این بازی داشت؟ متولی امر که 
سازمان همیاری های استان اردبیل بود. از 
طرفی خود احمدی نژاد هم نسبت به استان 
اردبیل بیگانه بود و شناختی نداشت، بعد 
هم که آمد محصولی را وصل کرد که اصل 
قضیه او باشد و همه کارها را به او سپرده بود 
به نحوی که پول را هدایت می کرد. سوآپ 
نفتی تخصصی نیاز نداشت، از طرفی فقط 
گازوئیل سوآپ می شد. محصولی در حاشیه 
مانده بود لذا احمدی نژاد پای او را به سوآپ 
باز می کند. وی در خصوص میزان ثروتی که 
محصولی از سوآپ نفتی به دست آورده؛ بیان 
کرد:  محصولی وارد پروژه نفتی شد و از این 
طریق بنیان ثروتمندی او گذاشته شد، در هر 
صورت سوآپ نفتی پولی بود که با استانداری 

احمدی نژاد به محصولی رسید. 
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»آرمان ملی«  پشت پرده ثروت دبیرکل جبهه پایداری را بررسی می کند؛

رانتی به نام سوآپ نفت 
    گازوئیل ها را صوری معامله می کردند

آرمان ملی- مطهره شفیعی: روزگذشته محمود احمدی بیغش 
در  نشست علنی مجلس شورای اسلامی در تذکر شفاهی خود 
گفت: مجلس در سایه یک تعامل اجباری از استیضاح وزیر کشور 
عقب نشینی کرد و در لوای غفلت معنادار نظارتی بر این وزارتخانه 
ندارد و شاهد تأسیس غیرقانونی سازمان ملی مهاجرت در وزارت 
کشور و نصب مسئول و اختصاص امکانات در آن هستیم. نماینده 
مردم شازند در مجلس ادامه داد: مردم شاهد باشید که در آینده 
نزدیک با وجود میلیون ها اتباع بیگانه غیرقانونی بافت جمعیتی 

ایران در حال تغییر است.
    سازمان ملی مهاجرت چیست؟

چندی قبل سازمان ملی مهاجرت تشکیل شد؛ سازمانی که 
وظیفه آن ساماندهی، ورود، خروج، طرد، سرشماری، آمایش 
سرزمینی و ثبت احوال اتباع بیگانه، پناهجویان، مهاجرین قانونی 
و غیرقانونی است و مکلف است تمامی اطلاعات مهاجران و اتباع 
بیگانه را در یک پایگاه داده مرجع برخط و یکپارچه گردآوری کند تا 
درگاه های بهره برداری آن بر اساس ماده )۷( قانون مدیریت داده ها 
و اطلاعات ملی برای سایر دستگاه ها ایجاد شود. اما آیا تشکیل 
چنین سازمانی در وزارت کشور و گسترش بخش های یک وزارتخانه 
با توجه به مشکلاتی که وجود دارد، نیاز بود؟ در جریان بررسی طرح 
تشکیل سازمان مهاجرت بود که محمدحسین فرهنگی یکی از 
نمایندگان مجلس گفت: »مخالفت بنده مغایرت با اصل ۷۵ است؛ 
چرا که منجر به توسعه تشکیلات دولت می شود و سازمان جدید 
ایجاد می کند که با سیاست های مقام معظم رهبری در تضاد 
است. تشکیل این سازمان توسعه دولت را به همراه دارد و ابعاد آن 

نیز مشخص نیست.«
    تشکیل سازمانی که وجود داشت 

نویسندگان لایحه تشکیل سازمان ملی مهاجرت همان وظایف و 
ساختاری را در نظر گرفته اند که در حال حاضر اداره  اتباع و مهاجرین 
خارجی وزارت کشور که زیرمجموعه  معاونت امنیتی و انتظامی 
قرار دارد در حال ایفای آن است. جملات زیادی از این لایحه در 

حقیقت همان متن آیین نامه   اجرایی ماده ۱۸۰ قانون برنامه سوم 
توسعه در رابطه با تشکیل شورای هماهنگی اتباع بیگانه مصوب 
کنون اداره  اتباع و مهاجران خارجی وزارت کشور  سال ۱۳۷۹ است. ا
با حفظ همان ساختار و وظایف به یک سازمان ملی تبدیل شده 
است. برخی معتقدند تشکیل سازمان مهاجرت باعث فربه شدن 
اداره کل اتباع و مهاجران خارجی وزارت کشور و دریافت بودجه 
بیشتر از سوی این نهاد است و تغییری ساختاری در زمینه  مدیریت 
مهاجرت و مهاجران در ایران و تبدیل تهدیدها به فرصت ها ایجاد 

نمی شود.
     چرا برای کنترل ورود اتباع کاری نشد؟

یکی از مشکلات بسیاری از اقشار جامعه افزایش حضور اتباع 
افغانستان در ایران است و افراد جامعه با انتشار تصاویر و فیلم هایی 
از حضور پرشمار اتباع در ایران اظهار نگرانی می کنند. بسیاری از این 
اتباع به صورت غیرقانونی وارد کشور شده اند و نظارت زیادی بر آنها 
نیست. آمار های سازمان ملل نشان می دهد ۷۸۰ هزار پناهجوی 
ثبت شده و ۲.۶ میلیون افغان بدون اسناد و ۶۰۰ هزار نفر با اسناد 
کن شده اند. حسن همتی، رئیس کمیته امنیت  قانونی در ایران سا
کمیسیون امنیت ملی مجلس معتقد است به کارگیری اتباع 
توسط صاحبان کارخانه و حرف مختلف، تخلف است. وی در این 
خصوص گفت: »ورود افراد غیرمجاز به کشور باعث افزایش جرم و 
جنایت می شود چرا که این افراد شناسایی نشدند و در صورتی که 
جرم و جنایت انجام دهند نمی توان آن ها را پیگیری کرد. بنده 
مخالف ورود اتباع غیرمجاز به کشور هستم و این مساله بیشتر در 
مورد اتباع غیرمجاز کشور افغانستان مطرح می شود؛ با توجه به 
اطلاعاتی که در دسترس است، تعداد زیادی از اتباع غیرمجاز، بعد 
از حضور طالبان و داعش در افغانستان، ورود غیرقانونی به ایران 
داشتند و در مناطقی از تهران و سایر نقاط کشور سکنی گزیدند.« 
اما از سوی دیگر ابوالفضل ابوترابی، عضو کمیسیون شوراها و امور 
داخلی مجلس شورای اسلامی، در تشریح جزئیات طرح ساماندهی 
اتباع بیگانه در مجلس، اظهارکرد: تمامی کشورهای مهاجرپذیر، 

مهاجرت را که یک تهدید است را به فرصت تبدیل کرده اند و با این 
اقدام هم مساله کاهش جمعیت را حل کرده و هم نیروی کار مورد 
نیاز خود را تامین کرده اند! محمود احمدی بیغش، نماینده شازند 
در مجلس چندی پیش اما از موضوع بسیار مهمی پرده برداشته 
است. او درباره موضوع مهاجرت در ایران گفت: »طرح سازمان 
ملی مهاجرت با دادن تابعیت به افغانستانی های مقیم ایران، تنها 
به دنبال انتقال جمعیت و قانونی کردن حضور میلیون ها تبعه 
افغان در ایران بدون هرگونه نگرانی در خصوص مهاجرت سالانه 
۱۵۰ تا ۲۰۰ هزار ایرانی متخصص و وضعیت میلیون ها ایرانی خارج از 
کشور است.« او افزود: »رصد فضای سیاستگذاری و اجرایی کشور در 
برابر بالارفتن بی قاعده و غیرطبیعی اتباع افغانستان در ایران مؤید 
این موضوع است که نه تنها اراده جدی در دستگاه های اجرایی 
متولی برای کنترل و مقابله با ورود بی قاعده و غیرقانونی افغان ها 
به ایران وجود ندارد بلکه با نادیده انگاشتن تعمدی آسیب های 
گسترده اجتماعی، امنیتی، سیاسی، اقتصادی و فرهنگی ناشی از 
حضور بیش از ۸ میلیون تبعه افغانستان در ایران، به سمت تسهیل 
ورود و اقامت آنها در کشور هستند به گونه ای  که مجلس شورای 
اسلامی یازدهم در آبان ۱۴۰۱ کلیات طرح سازمان ملی مهاجرت 
را تصویب کرد.« از سوی دیگر جلال رشیدی کوچی، نماینده 
مرودشت در مجلس، اول مهر امسال درباره معضل ورود غیرقانونی 
اتباع خارجی هشدار داده و در توئیت خود نوشت: »با احترام به 
اتباع قانونی، معتقدم تا دیر نشده باید هزینه ها برای مهاجران 
غیرقانونی و کسانی که امکانات در اختیار این افراد می گذارند چنان 
گر دولت  افزایش یابد که ماندن در ایران برایشان به صرفه نباشد. ا
فکر عاجلی نکند به زودی با چالش های امنیتی و اجتماعی روبه رو 

خواهیم شد.«  
   در نهایت 

برخی تصمیمات سازمان ملی مهاجرت درباره اتباع افغانستانی 
منجر به زاد و ولد آنها در ایران و برهم خوردن نسبت جمعیتی 

می شود که سودی برای کشور ندارد و تنها سبب شکاف می شود.

 یک نماینده مجلس: 

»سازمان ملی مهاجرت «غیرقانونی است
      تشکیل سازمانی که وجود داشت

۳۰ مورد دستکاری مصوبه کمیسیون 
عفاف و حجاب  

 نوروزی:پای این حرفم
می ایستم

۲ نماینده مجلس در خصوص مسائل 
نظرات  حجاب  و  عفاف  لایحه  پیرامون 
خود را بیان کردند که در میان اظهارات 
چه  بود.  تکان دهنده ای  جزئیات  آنها 
اینکه »حسن نوروزی«، عضو هیات رئیسه 
و  عفاف  لایحه  بررسی  ویژه  کمیسیون 
حجاب در خصوص تصادفی بودن اصل 
هشتادوپنجی شدن این لایحه بیان کرد:  
بنده با افتخار هم عضو کمیسیون مشترک 
طرح جوانی و جمعیت، هم عضو کمیسیون 
مشترک لایحه عفاف و حجاب و هم عضو 
ح صیانت بودم و ... وی افزود:  به هر  طر
۳ مورد رأی دادم. واقعیت امر این است 
ح ها و لوایح  کثریت مجلس بررسی طر که ا
در کمیسیون ویژه را پذیرفته و رأی داده 
است. در مجلس هم روند به این ترتیب 
که در گوش نماینده ها بگویند به  نیست 
این مود رأی بدهید، در هر صورت قوه 
قضائیه و دولت لایحه ۱۵ ماده ای به مجلس 
آورده بود. غلامرضا نوری قزلجه در این 
مناظره گفت: لایحه قوه قضائیه ۹ تا بود، 
دولت به ۱۵ ماده رساند و در مجلس به ۷۰ 
رسید. در ادامه نوروزی اظهارکرد: مبنای 
آن لایحه قوه قضائیه حالت مجازات داشت، 
به کمیسیون مشترک )قضائی و حقوقی( 
کمیسیون محور شد، علت  دادند و این 
هم این بود که تقریبا همه اعضا قاضی و 
حقوق دان بودیم و به عبارتی کار حقوقی 
انجام داده بودیم. تعداد مواد لایحه حجاب 
در کمیسیون ویژه به ۷۰ رسید و مفاد مذکور 
که بگوییم بله  هم به این ترتیب نیست 
یک نفر کشف حجاب کرد از طریق حبس و 

جریمه نقدی می شود. 
نوروزی ادامه داد: در مورد لایحه عفاف 
و حجاب هم دست های ناپیدایی قانون 
ج  را اذیت می کند که از چارچوب خود خار
شود. همه اش در داخل مجلس است. 
برای نمونه در لایحه عفاف و حجاب به این 
گر کسی کشف حجاب  نکته اشاره کردیم که ا
کرد برای بار اول به دادگاه نرود و در حد 
تخلف به آن بپردازند. این یعنی بی خاصیت 
کردن لایحه عفاف و حجاب. ببینید قضیه 
عفاف و حجاب مثل موضوع موادمخدر 
است، امروز دسترسی شما به موادمخدر 
در شوش چند دقیقه است؟ ۲ دقیقه. این 
گر در  یعنی آن غلاظ و شداد تاثیری ندارد. ا
مورد موادمخدر به درستی عمل می شد، 
اعدام ها بی خاصیت نمی شدند، درباره 
حجاب هم وضعیت به همین منوال است، 
وقتی دختری را می گیرند و همان روز اول 
می گویند او را تحویل محکمه بدهند. من 
می خواهم بگویم یک عده نمی گذارند ما 
کار را فنی پیش ببریم، قانون عفاف و حجاب 

بی خاصیت می شود. 
از  بنده  منظور  کرد:  بیان  نوروزی 
دست های پشت پرده همان فردی است 
که وقتی قرار بود لایحه عفاف و حجاب به 
شورای نگهبان برود، به جای اینکه لایحه 
مصوب شده در کمیسیون ویژه را در سامانه 
قرار دهند، لایحه خود را گذاشتند. در ادامه 
نوری قزلجه خطاب به نوروزی عنوان کرد: 
همکارانتان می گفتند همان لایحه است 
یعنی اجماع داشتند که همین بوده است. 
نیست  اینجوی  گفت:  پاسخ  در  نوروزی 
با  ویژه  کمیسیون  مصوب  لایحه  تفاوت 
لایحه ای که در سامانه بارگذاری شد و برای 
شورای نگهبان ارسال شد، حدود ۲۷، ۲۸ 
کسی چنین  ماده بود. نوری افزود:  چه 
جرأتی دارد؟! مصوبه کمیسیون اصل ۸۵ 
چه  می گیرد  تصمیم  مجلس  به جای  که 
کسی می تواند تصمیم بگیرد و تغییر دهد. 
نوروزی در پاسخ اظهار کرد: چه کسی همین 
که لایحه عفاف و حجاب از شورای  الان 
نگهبان برگشته ۳ ماده دیگر به آن اضافه 
کرد، همان کسی که آن کار را کرده این کارم 
می کند. طرح دیگری به جای لایحه مصوب 
کمیسیون ویژه در سامانه بارگذاری و برای 
کرد. وی در مورد  شورای نگهبان ارسال 
باخبربودن قالیباف از این اتفاق در لایحه 
گفت: شاید قالیباف در  عفاف و حجاب 
جریان این اتفاق باشد و شاید هم نباشد. 
بنده به عنوان مجلسی کهنه کار می گویم که 
کثریت مجلس قانون گذاری می کند،  آنچه ا
چه اصولگرا چه اصلاح طلب چه بی طرف، 
بوده  همین  هم  همیشه  است.  درست 
است. در همین زمان نوری قزلجه بیان 
کرد: من در دوره نهم نشنیده ام کسی در 
مصوبه دست ببرد اصلا چنین چیزی مطرح 
نشد. من هنوز فکرم درگیر لایحه حجاب 
است. یعنی ایرادات و اشکالاتی که شورای 
نگهبان گرفته مربوط به قسمت هایی است 
که در غیاب کمیسیون شما دست بردند 
کردند؟ نوروزی پاسخ داد:  و دستکاری 
ج  بخش زیادی بله وقتی از چارچوب خار
می شود. نوروزی در پاسخ به اینکه امکان 
دارد مجلس اظهارات وی را تکذیب کند، 
ابراز داشت:  بله، اما من پای حرف خود 
هستم. لایحه عفاف و حجاب ۲ بار تغییر 
کرده که یک مورد قبل از ارسال به شورای 
نگهبان و مورد دیگر بعد از ارسال به شورای 

است. نگهبان 

گی ترکیبی و تخصصی و رویکرد  رزمایش بزرگ امنیتی نیروی زمینی سپاه با دو ویژ
مقابله با تهدیدات ضدامنیتی تیم های تروریستی و تکفیری، در غرب کشور با محوریت 
قرارگاه نجف اشرف با به کارگیری یگان های حوزه سرزمینی این قرارگاه در منطقه 
کتیک ها، تجربیات،  عمومی قصرشیرین برگزار شد. در این رزمایش بخشی از تازه ترین تا
طرح های نوترکیب قوا با بهره گیری از استعداد و قابلیت های جدید یگان های مختلف 
نیروی زمینی برای مقابله با تهدیدات امنیتی و اقدامات تروریستی به کار گرفته شد. 
تمرین ویژه در شرایط جنگ الکترونیک، آزمایش سیستم های راداری و ارتباطی، اجرای 
عملیات شناسایی و اشراف اطلاعاتی، انهدام اهداف و مقرهای دشمن فرضی در عمق با 
بهره گیری از تجهیزات جدید الحاقی، اجرای هلی برن، اجرای انواع آتش های انهدامی، 
تهاجمی و پشتیبانی توسط واحدهای پهپادی، توپخانه ای، ادوات، زرهی از جمله 

مراحل و بخش های این رزمایش بود. 

برگزار ی رزمایش سپاه 


